



АЛЕКСАНДР МИХАЙЛОВИЧ КАМЧАТНОВ (10.02.1952 — 09.03.2025)

9 марта 2025 года ушел из жизни Александр Михайлович Камчатнов — доктор филологических наук, профессор, заведующий кафедрой общего языкознания им. И.Г. Добродомова МПГУ, почетный работник сферы образования Российской Федерации, заслуженный работник МПГУ, заместитель председателя диссертационного совета МПГУ, блестящий ученый, педагог, организатор и популяризатор науки.



Контент доступен по лицензии Creative Commons Attribution 4.0 International License
The content is licensed under a Creative Commons Attribution 4.0 International License

Выпускник филологического факультета МГУ им. М.В. Ломоносова и аспирантуры Института русского языка АН СССР, с 1987 г. он активно работал на кафедре общего языкознания МПГУ, защитив в 1996 г. в диссертационном совете МПГУ докторскую диссертацию «Теоретические основы лингвистической герменевтики и опыт ее применения к истории славянской Библии» (научный консультант — доктор филологических наук, профессор И.Г. Добродомов). В своих монографиях А.М. Камчатнов обосновал важность использования в практике филологического анализа памятников письменности методов лингвистической герменевтики и исторической критики текста. А.М. Камчатнов хорошо известен студентам и преподавателям вузов России как автор широко известных и применяемых в педагогической практике учебников по курсам «Старославянский язык», «Введение в языкознание» (в соавторстве), «Русское историческое словообразование» и др. Пристальное внимание Александра Михайловича было уделено курсу «История русского литературного языка». Для этого курса он создал современный учебник, в котором основное внимание уделит принципам употребления русского языка, обусловленным культурно-языковой ситуацией, и хрестоматию, где собрал тексты, изданные по строгим эдиционным правилам, воспитывающим у студентов вкус к исторической подлинности.

В последние годы своей жизни А.М. Камчатнов занимался созданием перспективного интернет-проекта «Историко-словообразовательный словарь “Русский Древослов”» (<http://www.drevoslov.ru>), в котором подробно описываются производные исторических корней, структурированных в словообразовательные гнезда. Слова внутри гнезд даются с делением на морфемы, указанием производящей основы, способа словообразования, аффикса и его значения. Для каждого исторического корня строится карта с указанием направлений словообразовательного развития слова и всех элементов системы. Эта работа, думается, должна быть продолжена его учениками и коллегами.

Память об Александре Михайловиче Камчатнове, мудром наставнике, внимательном и справедливом руководителе, Учителе и Гражданине, навсегда останется с нами.

ALEXANDER MIKHAILOVICH KAMCHATNOV

(10.02.1952 — 09.03.2025)

Alexander Mikhailovich Kamchatnov, ScD in Philology, Full Professor, Head, General Linguistics Department named after I.G. Dobrodomov of Moscow Pedagogical State University, Honored Worker of Education of the Russian Federation, Honored Worker of Moscow Pedagogical State University, Deputy Chairman of the Dissertation Council of Moscow Pedagogical State University, brilliant scholar, teacher, organizer and popularizer of science, passed away on March 9, 2025.

A graduate of the Philological Faculty of Moscow State University named after M.V. Lomonosov and the postgraduate program of the Institute of Russian Language of the USSR Academy of Sciences, since 1987 he actively worked at the Department of General Linguistics of Moscow Pedagogical State University, defending his doctoral dissertation “Theoretical Foundations of Linguistic Hermeneutics and the Experience of Its Application to the History of the Slavic Bible” (academic consultant — ScD in Philology, Professor I.G. Dobrodomov) in 1996 in the dissertation council of Moscow Pedagogical State University. In his monographs, A.M. Kamchatnov substantiated the importance of using the methods of linguistic hermeneutics and historical criticism of the text in the practice of philological analysis of written historic texts. A.M. Kamchatnov is well known to students and teachers of Russian universities as the author of widely known and used in pedagogical practice textbooks on the courses “Old Church Slavonic”, “Introduction to Linguistics” (co-authored), “Russian Historical Word Formation”, etc. Alexander Mikhailovich paid close attention to the course “History of the Russian Literary Language”. For this course, he created a modern textbook, in which he focused on the principles of using the Russian language, conditioned by the cultural and linguistic situation, and an anthology, where he collected texts published according to strict editorial rules, cultivating in students a taste for historical authenticity.

In the last years of his life, A.M. Kamchatnov was engaged in the creation of a promising Internet project “Historical and Word-Formation Dictionary ‘Russian Drevoslov’” (<http://www.drevoslov.ru>), which describes in detail the derivatives of historical roots, structured into word-families. Words inside them are given with division into morphemes, indication of the productive base, method of word formation, affix and its meaning. For each historical root a map is constructed indicating the directions of word-formation development of the word and all elements of the system. This work, it seems, should be continued by his students and colleagues.

The memory of Alexander Mikhailovich Kamchatnov, a wise mentor, attentive and fair leader, Teacher and Citizen, will remain with us forever.